



شعب الإيمان

إسماعيل بن عمر بن كثير

Shu'ab al-Īmān (The Branches of Faith)

Ismā'īl ibn Kathīr (d. 774AH)



## بسم الله الرحمن الرحيم

الحمد لله رب العالمين، حمداكثيرا طيبا مباركا فيه دائما إلى يوم الدين، و أشهد أن لا إله إلا الله وحده لا شريك له، إله الأولين و الآخرين، و أشهد أن محمدا عبده و رسوله و خليله خاتم النبيين و المرسلين، صلى الله عليه و على أصحابه و أزواجه و ذريته أجمعين.

In the name of Allah, Most Gracious, Most Merciful

All praise is due to Allah, Lord of all that exists, an abundant, pure and blessed praise, continuous until the Day of Judgement. I testify that none has the right to be worshipped except Allah, alone and without partner, the God of the first and last. I testify that Muhammad is His slave and messenger and close friend, the seal of the Prophets and Messengers, may Allah's salutations be upon him, his companions, wives and offspring.

و بعد: فقد قال الله سبحانه و تعالى في كتابه العزيز: ((يأيها الذين ءامنوا ادخلوا في السلم كآفة)) و اختلف العلماء في قوله ((كآفة))، فقيل معناه: ادخلوا في السلم كلكم. و قيل معناه: ادخلوا في السلم كافة، أي: كافين عن غيركم لا تمنعوه أن يدخل في الإسلام، فيكون

و قيل معناه. الرحموا في السلم فاقله الي. فاقيل عن عيرهم له ممعوه ال يلاحل في الم تسارم، فيلمون ((كآفة)): حال من الضمير في ((ادخلوا)).

و قيل معناه: ادخلوا في السلم كله، أي: خذوا بجميع ما أمرتم به، و هذا أصح الأقوال.

To proceed: Allah the Most High, says in His Mighty Book, "O you who believe, enter completely into the religion." The scholars differed as to the meaning of 'Completely'. Some said it means, 'All of you enter the religion'. Others said, 'Enter completely in the religion, meaning not to prevent others from entering into the religion'. Yet others said, 'Enter into all of the religion, meaning accept all you have been commanded with', and this last is the most correct opinion.

-

<sup>1 2: 208</sup> 



و قد جاء في تعداد هذه الشعب أحاديث و آثار، فلنذكرها و لنتكلم على كل منها من حيث صحته و ضعفه و عزوه، و بالله التوفيق، و عليه التكلان، و لا حول و لا قوة إلا بالله العزيز الحكيم.

Allah's Messenger (\*\*) said, "Faith consists of seventy odd branches. The highest one is the statement, 'None has the right to be worshipped except Allah', and the lowest one is to remove some harm from the road, and shyness is a branch of faith." Collected by Al-Bukhārī and Muslim from the narration of Abu Hurayrah.

Numerous narrations have come to us counting these branches. Let us mention them and speak about them in terms of their authenticity, weakness and reference. All success is with Allah and all trust is placed in Him. There is no power or might except with Allah, the Almighty and All-Wise.

فنقول: هذا الحديث اشتمل على ثلاث شعب منها: شهادة أن لا إله إلا الله، و إماطة الأذى عن الطريق و الحياء

We say that this <code>ḥadīth</code> comprises of three of the branches of faith: the testimony of worshipping Allah alone, removing some harm from the road and shyness.

الرابعة و الخامسة و السادسة و السابعة و الثامنة: الصلاة و الزكاة، و أداء الخمس، و الصوم و الحج، عن ابن عباس قال: ((قدم وفد عبد القيس إلى رسول الله (علله عبد) فقالوا: يا رسول الله، إنا هذا الحي من ربيعة، و قد حالت بيننا و بينك كفار مضر، و لا نخلص إليك إلا في شهر حرام، فمرنا بأمر نعمل به و ندعو إليه من وراءنا.

فقال: آمركم بأربع، و أنهاكم عن أربع، آمركم بالإيمان، ثم فسرها لهم بشهادة أن لا إله إلا الله و أن محمدا رسول الله، و إقام الصلاة، و إيتاء الزكاة، و أن تؤدوا خمس ما غنمتم)) أخرجاه



**4, 5, 6, 7 & 8**: Prayer, Zakāh, the fifth of war booty, fasting and Hajj. Ibn 'Abbās narrated, "The delegation of 'Abdul-Qays came to Allah's Messenger (\*) and said, 'O Messenger of Allah, We are a people of Rabī'ah and between us and you and the disbelievers of Muḍar, so we can only reach you in a sacred month. Therefore, command us with something we can act upon and convey to those whom we left behind.'

He said, 'I command you with four and prohibit you from four. I command you with faith – he then explained faith as the testimony to worship Allah alone and the Muhammad is His messenger – to establish the prayer, pay the zakāh and give a fifth of your war booty." Agreed upon

ذكر سبع شعب غير الإيمان بالله، عن ابن عمر رضي الله عنهما قال: ((جاء رجل إلى رسول الله (ﷺ) فقال: يا رسول الله، ما الإيمان؟ قال: أن تؤمن بالله، و ملائكته، و كتبه، و رسله، و البعث بعد الموت، و الجنة و النار، و بالقدر كله خيره و شره)) الحديث أخرجاه

**Seven** more are mentioned in addition to belief in Allah. Ibn 'Umar narrated, "A man came to Allah's Messenger (\*\*) and said, 'O Messenger of Allah, what is faith?' He replied 'To believe in Allah, His angels, His books, His messengers, life after death, Paradise and Hellfire, and all of pre-decree; its good and bad." Agreed upon

السادسة عشرة و السابعة عشرة: الجهاد، و بر الوالدين، عن ابن مسعود رضي الله عنه قال: ((سألت رسول الله (ﷺ): أي الأعمال أفضل؟ قال: الصلاة على وقتها. قلت: ثم أي؟ قال: بر الوالدين. قلت: ثم أي؟ قال: الجهاد في سبيل الله. قال: حدثني بمن رسول الله (ﷺ)، قال: و لو استزدته لزادني)) أخرجاه

16 & 17: Jihād and honouring parents. Ibn Mas'ūd narrated, "I asked Allah's Messenger (\*), 'Which deed is best?' He replied, 'To pray on time.' I asked, 'What next?' He replied, 'Honouring your parents.' I asked, 'What next?' He replied, 'Jihād for Allah's sake.' Allah's Messenger (\*) told me these and had I asked for more, he would have given me more." Agreed upon



الثامنة عشرة و التاسعة عشرة و العشرون: عن أنس بن مالك رضي الله عنه أن رسول الله ( قال: ((ثلاث من كن فيه وجد بمن حلاوة الإيمان: أن يكون الله و رسوله أحب إليه مما سواهما، و أن يحب المرء لا يحبه إلا لله، و أن يكره أن يرجع في الكفر كما يكره أن يقذف في النار)) أخرجاه

**18, 19 & 20:** Anas ibn Mālik narrated that Allah's Messenger (\*\*) said, "Three things if found, will allow you to taste the sweetness of faith: that you love Allah and His Messenger more than all others, that you love someone only for Allah's sake, and that you dislike to return to disbelief just as you dislike to be thrown into the Fire." Agreed upon

الحادية و العشرون: حب الأنصار، عن أنس بن مالك أن رسول الله ( الله عن الإيمان حب الأنصار، و آية المنافق بغض الأنصار)) أخرجاه

**21:** Loving the Anṣār. Anas ibn Mālik narrated that Allah's Messenger (\*\*) said, "The sign of faith is to love the Anṣār, and the sign of hypocrisy is to hate the Anṣār." Agreed upon

الثانية و العشرون: حب علي، عن زر بن حبيش قال: ((و الذي فلق الحبة و برأ النسمة إنه لعهد النبي الأمي: أن لا يحبك إلا مؤمن، و لا يبغضك إلا منافق)) رواه مسلم

**22:** Loving 'Alī. Zirr ibn Ḥubaysh narrated, "By the One who split the seed and created the soul, it was the covenant of the unlettered Prophet: only the believer loves you and only the hypocrite hates you." Muslim

الثالثة و العشرون: عن أنس بن مالك عن النبي ( قلل الله عن النبي ( الله عن النبي ( الله عن النبي ( الله عن الله عن النبي الله عن الله ع

**23:** Anas ibn Mālik narrated that the Prophet (\*\*) said, "None of you fully believes until he loves for his brother what he loves for himself." Agreed upon



الرابعة و الخامسة و السادسة و العشرون: عن أبي هريرة رضي الله عنه عن النبي ( الله و السادسة و العشرون: عن أبي هريرة رضي الله و اليوم الآخر فليكرم ضيفه، و من كان يؤمن بالله و اليوم الآخر فليكرم ضيفه، و من كان يؤمن بالله و اليوم الآخر فليقل خيرا أو ليصمت )) أخرجاه

**24, 25 & 26:** Abu Hurayrah narrated that the Prophet (\*\*) said, "Whoever believes in Allah and the Last Day should not harm his neighbour. Whoever believes in Allah and the Last Day should honour his guest. Whoever believes in Allah and the Last Day should speak good or remain silent." Agreed upon

السابعة و العشرون: إفشاء السلام، عن أبي صالح عن أبي هريرة قال: قال رسول الله (ﷺ): ((و الذي نفسي بيده لا تدخلوا الجنة حتى تؤمنوا، و لا تؤمنوا حتى تحابوا، ألا أدلكم على أمر إذا فعلتموه تحاببتم: أفشوا السلام بينكم)) رواه مسلم من ذا الوجه

**27:** Spreading the *salāms*. Abu Ṣāliḥ narrated that Abu Hurayrah said that Allah's Messenger (\*\*) said, "By the One in whose Hand is my soul, you will not enter Paradise until you believe, and you will not truly believe until you love one another. Shall I not inform you of what will make you love one another? Spread the *salāms* between you." Collected by Muslim

الثامنة و التاسعة و العشرون: عن أبي سلمة عن عن أبي هريرة رضي الله عنه عن النبي ( الله عنه عن النبي ( الله عنه عن النبي ( الله القدم من أبي من الله القدر إيمانا و احتسابا غفر له ما تقدم من ذنبه ) رواه البخاري

**28 & 29:** Abu Salamah arrated that Abu Hurayrah said that the Prophet (\*\*) said, "Whoever fasts Ramadan with faith and hoping for reward will have their past sins forgiven. Whoever stands Laylat al-Qadr with faith and hoping for reward will have their past sins forgiven." Al-Bukhārī



الثلاثون: عن أبي هريرة و غيره قال: قال رسول الله (ﷺ): ((من تبع جنازة مسلم إيمانا و احتسابا و صلى عليه ثم رجع عليها، ثم انتظرها حتى توضع في قبره: كان له من الأجر قيراطان، أحدهما مثل أحد، و من صلى عليه ثم رجع كان له قيراط)) رواه البخاري

**30:** Abu Hurayrah and others said that Allah's Messenger (\*\*) said, "Whoever follows the funeral of a Muslim with faith and hoping for reward and prays over it, and then waits until it is buried, they will have two *qīrāṭs*, each one like Uḥud. Whoever prays over it and then returns will have one *qīrāṭ*." Al-Bukhārī

الثانية و الثلاثون: الخروج في سبيل الله، لحديث أبي هريرة: ((تضمن الله لمن خرج في سبيله لا يخرجه إلا إيمان بي و تصديق برسولي...)) و هو في الصحيحين

**32:** Travelling for Allah's sake. Abu Hurayrah narrated, "Allah has guaranteed for the one who travels for His sake, not setting out except due to faith in Him and believing in His Messenger..." Agreed upon

الثالث و الثلاثون: عن أبي هريرة قال: ((قال رجل: يا رسول الله، إن أحدنا ليحدث نفسه بشيء ما يود أنه تكلم به من أن له ما على وجه الأرض. قال: ذاك محض الإيمان)) رواه مسلم

و روي عن ابن مسعود قال: ((اشتكى إلى رسول الله الوسوسة، قال: ذاك صريح الإيمان))

**33:** Abu Hurayrah narrated, "A man said, 'O Messenger of Allah, one of us has thoughts that he would never verbalise even if he were given everything upon the face of the earth.' He replied, 'That is pure faith.'" Collected by Muslim

Ibn Mas'ūd narrated, "He complained to Allah's Messenger of whispers. He replied, 'That is clear faith.'"

الرابع و الثلاثون: عن أبي أمامة قال: قال رسول الله (عليه): ((إن البذاذة من الإيمان))



**34:** Abu Umāmah narrated that Allah's Messenger (\*\*) said, "Humble appearance is from faith."

**35:** Allah's Messenger (\*\*) said, "Whoever is pleased by their good deeds and grieved by their bad deeds is a believer."

**36:** Anas narrated that Allah's Messenger (\*) said, "The most complete of believers in faith are the best in character. Indeed, good character can reach the station of fasting and prayer."

**37:** Anas narrated, "Allah's Messenger never gave a sermon except that he said, 'There is no faith for the one who has no trust and no religion for the one who does not fulfil his covenant."

**38:** 'Amr ibn Shu'ayb narrated from his father who narrated from his grandfather that Allah's Messenger (\*) said, "The most beloved of characteristics to me is the faith of a



people who will come after you. They will find scriptures of revelations and believe in what they find therein."

This is also reported from Abu Hurayrah.

التاسع و الثلاثون: عن عبيد بن عمير أن رسول الله (ه) قيل له: ((ما الإسلام؟ قال: إطعام الطعام. فقيل له: والتاسع و الثلاثون: عن عبيد بن عمير عن أبيه له: فما الإيمان يا رسول الله؟ قال: السماح و الصبر)) رواه الزهري عن عبد الله بن عبيد بن عمير عن أبيه 39: 'Ubayd ibn 'Umayr narrated that it was said to Allah's Messenger (ه), "What is Islam?" He replied, "Feeding others." It was asked, "What is faith, O Messenger of Allah?" He replied, "Being easy-going and patient." Reported by Al-Zuhrī from 'Abdullāh ibn 'Ubayd ibn 'Umayr from his father.

الأربعون: عن أبي هريرة قال: قال رسول الله (ﷺ): ((والله لا يؤمن، والله لا يؤمن، والله لا يؤمن. قالوا: و ما ذاك؟ قال: جار لا يأمن جاره بوائقه)) رواه البخاري

**40:** Abu Hurayrah narrated that Allah's Messenger (\*\*) said, "By Allah, he does not believe, by Allah, he does not believe. They asked, 'What is that?' He replied, 'A neighbour who does not withhold his harm from his neighbour.'" Al-Bukhārī

الحادي و الأربعون: قال البغوي: ثنا علي بن الجعد، حدثنا أبو غسان عن حسان بن عطية، عن أبي أمامة عن النبي ( الحياء و العي شعبتان من الإيمان، و البذاء و البيان شعبتان من النفاق))

**41:** Abu Umāmah narrated that the Prophet (\*) said, "Shyness and a lack of eloquent speech are two branches of faith, and excessive eloquence and speech are two branches of hypocrisy."



الثاني و الأربعون: قال ابن وهب: حدثنا عمرو بن الحارث، أن دراجا أبا السمح حدثه، عن أبي الهيثم، عن أبي سعيد عن رسول الله (علله الله تعالى: (إنما أبي سعيد عن رسول الله (علله واليوم الأخر)))

**42:** Abu Sa'id narrated that Allah's Messenger (\*\*) said, "If you see a man frequenting the masjid, then testify to his faith. Allah says, 'Indeed, only those who believe in Allah and the Last Day inahabit the mosques.'"

الثالث و الأربعون: عن النعمان بن بشير قال: قال رسول الله (ﷺ): ((مثل المؤمنين في توادهم و تراحمهم مثل الجسد، إذا ابتلي شيء منه: تداعى سائره بالسهر و الحمى)) رواه مسلم

**43:** Nu'mān ibn Bashīr narrated that Allah's Messenger (\*\*) said, "The example of the believers in their mutual love and mercy is like a body. If a part of it is in pain, the rest of it is sleepless and overcome by fever." Collected by Muslim

الرابع و الأربعون: عن أبي موسى قال: قال رسول الله (عليه): ((المؤمن للمؤمن كالبنيان يشد بعضه بعضا))

**44:** Abu Mūsā narrated that Allah's Messenger (\*\*) said, "A believer is to another believer like a building, each one strengthens the other."

الخامس و الأربعون: قال الزبير بن بكار: ثنا خالد الوضاح، عن أبي حازم، عن أبي صالح عن أبي هريرة قال: قال رسول الله ( المؤمن يألف، و لا خير فيمن لا يألف و لا يؤلف))

**45** Abu Hurayrah said that Allah's Messenger (\*) said, "The believer is friendly. There is no good in the one who is not friendly or is shown friendliness."

السادس و الأربعون: عن أبي هريرة عن النبي (عليه) قال: ((إن من تمام إيمان العبد: أن يستثني في كل حديثه))



لا يثبت هذا الحديث، لأن من رواته داود بن المحبر عن معارك بن عباد عن عبد الله بن سعيد المقبري عن أبيه عن أبيه عن أبي هريرة، و هذا سند مجمع على اطراحه

**46:** Abu Hurayrah narrated that the Prophet (\*) said, "From the completeness of a person's faith, is to say *in shā Allah* in all his statements."

This narration is not authentic. It is from the narration of Dāwūd ibn Al-Muḥabbar, from Ma'ārik ibn 'Abbād, from 'Abdullāh ibn Sa'īd al-Maqburī, from his father, from Abu Hurayrah. It is a chain to be rejected by agreement.

**47:** 'Abdullāh narrated that the Prophet (\*\*) said, "Patience is half of faith, and certainty is all of faith."

الثامن و الأربعون: قال أبو قلابة الجرمي عن رجل من أسلم عن أبيه قال: قال النبي (علله): ((أسلم تسلم قال: قلت: يا رسول الله، و ما الإسلام؟ قال: أن تسلم لله و يسلم المسلمون من لسانك و يدك. قال: فأي الإسلام أفضل؟ قال: الإيمان. قال: و ما الإيمان؟ قال: أن تؤمن بالله و ملائكته و كتبه و رسله و بالبعث من بعد الموت. قال: فأي الأعمال أفضل؟ قال: الهجرة. قال: و ما الهجرة؟ قال: أن تهجر السوء. قلت: فأي الهجرة أفضل؟ قال: الجهاد. قلت: و ما الجهاد؟ قال: أن تجاهد الكفار إذا لقيتهم، لا تغل و لا تجبن. قال: ثم عملان و هما من أفضل الأعمال و أكملها – ثلاث مرات – حج مبرور أو عمرة))

**48:** Abu Qilābah al-Jarmī narrated from a man from Aslam, who narrated from his father that the Prophet (\*\*) said, "Accept Islam and you will be safe. I asked, 'O Messenger of Allah, what is Islam?' He replied, 'To submit to Allah and safeguard other Muslims from your tongue and hand.' He asked, 'Which Islam is best?' He replied, 'Faith.' I asked, 'What is faith?' He replied, 'To believe in Allah, His angels, books, messengers and life after death.' I asked, 'Which deed is best?' He replied, 'Migration.' I asked, 'What is migration?' He replied, 'To migrate from evil.' I asked, 'Which migration is best?' He replied, 'Jihād.' I



asked, 'What is jihād?' He replied, 'To fight the disbelievers if you meet them on the battlefield, don't be extreme or a coward.' He then said, 'There are two actions that are from the best and most complete of deeds – he said it three times – an accepted Hajj or 'Umrah.'"

التاسع و الأربعون: قال البغوي: ثنا هدبة، ثنا عبيد بن مسلم، عن ثابت، عن أنس قال: قال رسول الله (ﷺ): ((مثل المؤمن مثل السنبلة، تميل أحيانا و تقوم أحيانا))

**49:** Anas narrated that Allah's Messenger (\*) said, "The example of the believer is like an ear of corn. It bends sometimes and is upright sometimes."

الخمسون: قال عدي بن ثابت، عن زر عن علي قال: ((والذي فلق الحبة و برأ النسمة تعهد إلي النبي ( الله علي النبي الله الله الله عبك إلا مؤمن، و لا يبغضك إلا منافق)) رواه مسلم

**50:** 'Adiyy ibn Thābit narrated from Zirr, from 'Alī, "By the One who split the seed and gave life to the soul, the Prophet (\*) informed me that none loves me except a believer, and none hates me except a hypocrite." Collected by Muslim

الحادي و الخمسون: قال نعيم بن حماد: ثنا عثمان بن كثير بن دينار، عن محمد بن المهاجر، عن عروة بن رويم، عن عبد الرحمن بن غنم، عن عبادة بن الصامت قال: قال رسول الله (علله): ((إن أفضل إيمان المرء: أن يعلم أن الله معه حيث كان))

**51:** 'Ubādah ibn al-Ṣāmit narrated that Allah's Messenger (\*) said, "Indeed, the best faith of a person is to know that Allah is with them wherever they are."

الثاني و الخمسون: قال خالد بن عبد الله: عن الأجلح، عن أبي الضحى، عن العباس بن عبد المطلب قلت: ((يا رسول الله، إنا لنعرف الضغائن في وجوه أناس من أصحابك من وقائع أوقعنا فيهم. فقال رسول الله (عليه):



قد فعلوا؟ قال: نعم. قال: ما كانوا ليؤمنوا أو يأتيهم حب الإيمان حتى يحبوكم لله و لرسوله، أيرجوا هم شفاعتي و لا يرجوها بنو عبد المطلب؟))

**52:** 'Abbās ibn 'Abdil-Muṭṭalib said, "O Messenger of Allah, we see the enmity in the faces of your companions from the things we did to them." Allah's Messenger (\*) said, "Do you see it?" He replied, "Yes." He said, "They will not fully believe or love faith until they love you for the sake of Allah and His Messenger. Should they hope for my intercession and not Banu 'Abdul-Muṭṭalib?"

حب الأنصار، الأمر بالمعروف، النهي عن المنكر، السلام على الأهل إذا دخلت عليهم، السلام على القوم إذا مررت بهم، فهذه خمس شعب، في كل منها حديث صحيح.

Loving the Anṣār, enjoining the good, forbidding the evil, giving *salāms* to your family when you enter upon them and giving *salāms* to others when you pass by them; these are **five branches**, each one mentioned in an authentic narration.

ثلاث شعب أخرى: عن أنس قال: قال رسول الله ( الله عن الله عن كن فيه وجد حلاوة الإيمان: من كان الله و رسوله أحب إليه مما سواهما، و أن يحب المرء لا يحبه إلا لله، و أن يكره أن يرجع في الكفر بعد إذ أنقذه الله منه كما يكره أن يقذف في النار )) رواه في الصحيح

Three more branches: Anas ibn Mālik narrated that Allah's Messenger (\*) said, "Three things if found, will allow you to taste the sweetness of faith: that you love Allah and His Messenger more than all others, that you love someone only for Allah's sake, and that you dislike to return to disbelief after Allah saved you from it, just as you dislike to be thrown into the Fire." Agreed upon

الحادي و الستون: عن أنس عن النبي ( الله يؤمن أحدكم حتى يحب للناس ما يحب لنفسه، و حتى يحب المرء لا يحبه إلا لله ))



**61:** Anas ibn Mālik narrated that the Prophet (\*\*) said, "None of you truly believes until he loves for people what he loves for himself, and until he loves someone only for Allah."

**62:** Ibn 'Umar narrated that Allah's Messenger (\*\*) said, "Purification is half of faith." Collected by Muslim

**63:** Anas narrated that Allah's Messenger (\*\*) said, "A person's faith is not complete until they better their character and until they withhold their anger." Collected by Al-Ṭabarī from the narration of Abu Mawdūd, from Abu Ḥāzim from Anas.

الرابع و الستون: قال اللالكائي الطبري: ثنا عبد الله بن إبراهيم بن الطلقي الاستراباذي، ثنا أبو نعيم عبد الملك بن محمد بن عدي الاستراباذي، ثنا محمد بن عبد الحكم القطري الرملي، ثنا آدم بن أبي إياس، ثنا شعبة، عن الأعمش، عن يحيى بن وثاب، عن ابن عمر قال: قال رسول الله (على): ((المؤمن الذي يخالط الناس و يصبر على أذاهم أفضل من الذي لا يخالط الناس و لا يصبر على أذاهم))

**64:** Ibn 'Umar narrated that Allah's Messenger (\*) said, "The believer who mixes with people and is patient upon their harm is better than the one who does not mix with people and is not patient upon their harm."

**65:** Ibn 'Abbās said, "A person will not realise the essence of faith until he sees people as foolish in their religion."



السادس و الستون: قال ابن مسعود: ((إن الله قسم أخلاقكم كما قسم بينكم أرزاقكم، و إن الله يعطي الدنيا من يحب و يبغض، و لا يعطي الإيمان إلا من يحب، فمن ضعف عن هذا الليل أن يكابده، و عن هذا المال أن ينفقه، و جبن عن هذا العدو أن يقاتله، فليكثر من سبحان الله و الحمد لله، فإنما أحب إلى الله من جبل ذهب و فضة)) إسناد صحيح

**66:** Ibn Mas'ūd said, "Allah has distributed your characters just as He has distributed your provisions. Allah gives this world to those whom He loves and those whom He detests, but only gives faith to those whom He loves. Therefore, whoever is too weak to spend the night awake, too weak to spend from his wealth and too cowardly to fight the enemy, let him glorify Allah and praise Him, for these are more beloved to Allah than a mountain of gold and silver." Its chain is authentic.

أربع شعب أخر: قال أبو الدرداء: ((ذروة الإيمان أربع: الصبر للحكم، و الرضا بالقدر، و الإخلاص للتوكل، و الاستسلام للرب))

**Four more branches:** Abu-Dardā' said, "The height of faith is found in four: to be patient with commands, to be pleased with pre-decree, to be sincere in your trust and to submit to your Lord."

الحادية و الثانية و السبعون: قال ابن أبي حاتم: ثنا الحسين بن عبد الله الواسطي إمام مسجد العوام، أنا عبد الرزاق، أنا معمر، عن أبي إسحاق، عن صلة بن زفر، عن عمار بن ياسر قال: قال رسول الله (شق): ((ثلاث من كن فيه وجد بمن حلاوة الإيمان: الإنفاق من الإقتار، و بذل السلام للعالم، و إنصاف الناس من نفسه)) قال اللالكائي: رفعه غريب. يعني: و الصحيح أنه موقوف.

**71 & 72:** 'Ammar ibn Yāsir narrated that Allah's Messenger (\*) said, "Three things will allow you to taste the sweetness of faith: spending in hardship, giving *salāms* to all and being fair to others when it comes to yourself."



Al-Lālakā'ī said, "This is strange as a Prophetic narration." Meaning it is a Companion's statement.

**73:** Keeping a war steed to fight for Allah's sake. Abu Hurayrah narrated, "Whoever keeps a war steed for the sake of Allah, believing in Allah and affirming the promise of Allah, it's fodder, droppings and urinating will be good deeds for him on the Day of Judgement." Collected by Al-Bukhārī

تمت بحمد الله و عونه و حسن توفيقه، و صلى الله على سيدنا محمد و آله و صحبه و سلم، و حسبنا الله و نعم الوكيل.

Completed with all praise to Allah, and by His help and granting of success.

May Allah's peace and salutations be upon Muhammad, his family and companions.

Sufficient is Allah for us, and great is He as a Protector.